

Members' Motion submitted to Environment and Climate Change Committee

Meeting date: 18 June 2024

Moved by: Councillor Riley Brockington

**Motion Title: Motion – Councillor R. Brockington - Council Motion -
Banning of Organic Waste from Landfills**

ACS File No.: ACS2024-OCC-CCS-0063

Ward: Citywide

**Motion d'un membre soumise au Comité de l'environnement du changement
climatique**

Date de la réunion : le 18 juin 2024

Motion de : Conseiller Riley Brockington

**Titre de la motion : Motion – R. Brockington, Conseiller – Motion du Conseil –
Bannir l'acheminement des déchets organiques vers les décharges**

Dossier n° (ACS) : ACS2024-OCC-CCS-0063

Quartier : À l'échelle de la ville

MOTION

WHEREAS methane, which is a powerful GHG that is 25 times more potent than CO2 emissions, is one of the most significant green house gasses emitted from managing waste and is caused by decaying organic waste in landfill; and

WHEREAS methane is both a powerful GHG and short-lived compared to carbon dioxide, any increased diversion from landfill of organic material will have an exponentially significant effect on reducing GHG emissions from the City's waste operations and community emissions from waste disposal in private landfills, aligning with Council's climate change goals; and

WHEREAS the provincial government has previously indicated their intent to ban organic waste from landfills across Ontario by 2030 to reduce harmful emissions from landfills; and

WHEREAS Staff were advised through recent discussions with the Ministry of the Environment, Conservation and Parks (MECP) that the ban is no longer a priority initiative at this time;

THEREFORE BE IT RESOLVED that staff in Solid Waste Services are directed to work with Councillor Brockington as the Association of Municipalities of Ontario (AMO) representative for the City and AMO staff to advocate to the MECP for the ban on organics from landfill across the Province be advanced as a priority by or before 2030.

THEREFORE BE IT FURTHER RESOLVED that this motion replace the current motion listed as Item 4.1 on the Environment and Climate Change Agenda of today's meeting (18 June 2024);

THEREFORE BE IT FURTHER RESOLVED that this motion be submitted to Council for consideration.

MOTION

ATTENDU QUE le méthane, un redoutable GES 25 fois plus puissant que le CO₂, est l'un des plus importants GES émis par les opérations de gestion des déchets, étant donné que celui-ci est généré par la décomposition des déchets organiques dans les décharges; et

ATTENDU QUE puisque le méthane est un GES puissant, mais a une courte durée de vie comparativement au dioxyde de carbone, toute augmentation du réacheminement des matières organiques hors des décharges réduirait de façon exponentielle les émissions de GES générées par les opérations de gestion des déchets de la Ville et par l'élimination des déchets de la population dans les décharges privées, comme le veulent les objectifs du Conseil en matière de changement climatique; et

ATTENDU QUE le gouvernement de l'Ontario avait annoncé son intention d'interdire dans toute la province l'acheminement de déchets organiques aux décharges d'ici 2030 afin de réduire les émissions nocives générées par les décharges; et

ATTENDU QUE le personnel a été informé, lors de discussions récentes avec le ministère de l'Environnement, de la Protection de la nature et des Parcs (MEPP), que cette interdiction n'était plus une priorité pour le moment;

PAR CONSÉQUENT, IL EST RÉSOLU QUE soit donnée instruction au personnel des Services des déchets solides de travailler avec le conseiller Brockington, représentant de la Ville au sein de l'Association of Municipalities of Ontario (AMO), et le personnel de l'AMO afin de faire valoir auprès du MEPP l'importance de mettre l'interdiction d'acheminer les déchets organiques aux décharges de la province au rang des priorités à réaliser d'ici 2030;

IL EST EN OUTRE RÉSOLU QUE cette motion remplace la motion actuellement inscrite au point 4.1 de l'ordre du jour de la réunion que tiendra aujourd'hui le Comité de l'environnement et du changement climatique;

IL EST EN OUTRE RÉSOLU QUE cette motion soit soumise à l'examen du Conseil.

OPERATIONAL STAFF COMMENTS

Operational Staff are aware of the Motion and will be available at the meeting to answer questions.

FINANCIAL IMPLICATIONS

There are no financial implications associated with this Motion..

LEGAL IMPLICATIONS

Legal Services is aware of the Motion and will be available at the meeting to answer questions.

DISPOSITION

This Motion will be submitted to City Council for consideration on 25 June 2024.

Staff in the Public Works Department, Solid Waste Services branch will implement the recommendations in this Motion, as appropriate.